
Nu HAR AMPA levererats
till Försvarets Materiel
verk. John Hiibbert från
F1ML var den som officiellt
tog emot leverasen i
Arboga.

Övriga var Dan
Degerman, FML, som
övertar ansvaret efter John
Hiibbert när anläggningen
sätts i drift. FMV:PROV
som svarar för driften ly
der under hans område.

Jan Kiihne, projektleda
re vid FMV deltog natur
ligtvis liksom Bertil Qvist,
kontrollansvarig vid FMV.
Även Bengt Dellby, chef
för FMVPROV, var där.

Bengt Bardvall, chef för
Avionik, beskrev milstol
parna längs vägen. Det 17
år långa projektet började
på 1970-talet. FFV Aero-
TECH fick beställningen i
februari 1990 och den 24
april 1995 överlämnade
Bengt anläggningen med
orden: Jag överlämnar
AMPA till FMV och gra
tulerar er till världens för
nämsta antennmätplats för
stridsflygplan.
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U3 står för Upphandling av Utrustning och Utvärdering av ledningssystemen i Stridsvagn Ny, eller stridsvagn 122
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Wistedt. Dessutom Jan Lindell, som saknas på bilden.



Visst är vi litet eljest, som

norrlänningen säger. Det

blev jag påmind om, när jag

nyligen träffade ett hundra

tal företagsredaktörer från

hela Sverige. Mitt jobb skil

jer sig inte nämnvärt från de

andras, men inget annat fo

retag liknar egentligen FFV

Aerotech. Varför? Jo, det

är skillnad mellan underhåll

och tillverkning. Och det

centrala för FFV Aerotech

inte är grej oma, utan de

som grej ar det.

rätten till maskiner, byggnader och oli
ka konstruktioner.

Kunde vi göra en helt sann balans
räkning skulle en sådan tillgång närmast
platsa under rubriken humankapital.

Kronor och ören
Det är möjligt att man inom en inte
alltför avlägsen framtid kommer att fin
nas metoder för att uttrycka både hu
man- och miljökapital eller dylikt, i ter
mer av ekonomiska tillgångar.

— Problemet för dem som laborerar
med nytänkandet är att hitta vettiga be
skrivningar och mätetal som kan anpas
sas till ekonomiskt vedertagna mönster,
enligt Jan.

Ta ett sådant exempel som våra ut
bildningskostnader. De är både konkre
ta och mätbara. Men vill vi omsätta
kostnader till tillgångar i humankapital
räknat, saknar vi de rätta formlerna.

Oavsett detta resonemang är det vik
tigare för vårt företag än för andra att
satsa på personalvård och att engagera
sig i de anställdas utveckling.

— Men vi ställer också krav på de
anställda att ta eget ansvar för sin ut
veckling, påpekar Jan. Det krävs att man

Huvudinnehållet
från fle
ra håll
bevakar
behovet
av kom-

g petens-

en säker investering Ä.
O minst

när den

Generellt sett brukar svenska industri
företag räkna sina tillgångar i investe
ringar; som lokaler, maskiner och egna
konstruktioner, konstaterar VD Jan
Eibom. Det är rationellt, eftersom mer
parten arbetar med tillverkning, ofta i
långa serier. Produkten är det primära
och bestående, medan arbetets karaktär
gör att de som utför jobben lättare kan
bytas ut.

Viktig substans
— Vad FFV Aerotech beträffar är
förhållandet ett annat, fortsätter Jan.
Precis som fallet är med rena konsultfö

retag, är
det de an
ställdas
kunska
per och
erfaren
het som
utgör vårt
företags
verkliga
substans.
Det är för
oss en
större
tillgång
än exem
pelvis
ägande-

tekniska
utvecklingstakten är så hög som i dag
och nyheterna så många.

Vinner på bredden
Det finns en annan uppenbar skillnad
mellan FFV AEROTECH och andra före
tag. Jan definierar den som modemi-
tetsbredden.

— Vad jag menar är vår förmåga att
jobba med allt från femtio år gammal
teknik i A32 Lansen till hypermodern
programvara eller underhåll av kompo
nenter i JAS 39 Gripen.De stora indus
trikoncernerna rycker förmodligen bara
på axlarna åt vår samlade datorkraft,
tror Jan. Däremot är vår teknikbredd
och alla de programspråk vi både behär
skar och använder, något som impone
rar på de flesta.

Attraktionsvärde
Teknisk utveckling inom FFV Aero
tech innehåller också en stor del av det
som på andra håll betecknas som utbild
ning. Vårt företag kan alltså på goda
grunder sägas vara mer utbildningsbe-
näget än många andra, säger Jan.

Det har stor betydelse för företaget,
men även för individen. Den som satsar
på egen utveckling blir mer attraktiv
och får större chanser till utökade och
intressanta arbetsuppgifter.

Anne Allard

Aero^rawwet
Personalinformation för anställda inom

FFV Aerotech, FFV AvioComp, FFV Mätteknik
och FFV Test Systems.

Ansvarig utgivare: Lennart Bladh.
Redaktion: Lennart Bladh, tel 013-231560, fax
013-231125,
Anne Allard, tel 0589-82405, fax 0589-82726.
Adress: Aerogrammet, FFV Aerotech, 581 82
Linköping.Tryck: Östgötatryck 1994.
Fotografer är Foto Malmen i Linköping och Sfurebild
i Arboga om inget annat anges.

FF9S Aerotech
CELSIUS GROUP

Gripen.De


FFV Aerotech åttio år. Minst!

Ett av världens
äldsta flygföretag
I år firar FFV Aerotech åttio år av obruten teknisk verksam

het. Som aktiebolag är vi visserligen inte äldre än knappt fem

år, men vi har gjort flygunderhåll och mycket annat i drygt åt

tio år - ungefär lika länge som det flugits med motorflygplan i

Sverige. Därför firar vi åttioårs jubileum i år!

Firandet är av det mer lågmälda slaget, men en stor satsning

görs på två ordentliga, samtidiga personalfester - en i

Linköping och en i Arboga - på kvällen, lördagen den 26 au

gusti. Därtill kommer en del andra evenemang, till exempel

vårt deltagande i flygutställningar, att bitvis präglas av det fak

tum att vi firar åttioårsjubileum. Sist men inte minst arbetar vi

intensivt på en jubileumsbok, som ska berätta det mesta om

ett av världens äldsta flygföretag, FFV AEROTECH AB!

"...vinden stryker

fram tämligen

ostörd i sin gång." 

högre än omgivande trakt
så att vinden stryker fram
tämligen ostörd i sin gång.
(...)”

lade han på sitt sätt 

grunden till dagens FFV
Aerotech. Från 1913 hu
serade det årsgamla armé
flyget på Malmen, och
verksamheten växte sakta 

men säkert i omfattning.
När man omkring 1915
fick en tydlig verkstadsor-
ganisation, grundläde man
också en allt sedan dess
fortgående tradition av
flygunderhåll på Malmen,
en verksamhet som via ett
antal milstolpar utvecklats
till division FLYGTEKNIK.

Det började med

bröderna Wright

Den 17 december 1903 är
det allmänt accepterade
datum då den första mo
torflygningen gjordes.

Pionjärer var de ameri
kanska cykelfabrikörema,
bröderna Orville och
Wilbur Wright. Det dröj
de sedan några år, men
snart fann flygningen sin
väg över Atlanten och
1909 var det år då flyg
ningen slog igenom i
Europa. Flygning var på
den tiden närmast jämför
bart med cirkuskonster 

och aviatiken, ”luftkons
ten”, spreds främst genom
en förhållandevis liten ska
ra av entusiaster - män -
som reste runt och visade
upp sig och sina flygmaski
ner i Europas storstäder.
En av dem var fransman
nen Georges Legagneux,
som i juli 1909 kom till
Stockholm. Första flyg
ningen gjordes pa Gärdet i
soluppgången torsdagen
den 29 juli. Under de tidi
ga morgontimmarna gjor
des sedan sammanlagt fyra
starter, som en repetition
inför den stora flyguppvis
ning man bestämt skulle
ske på lördagskvällen den
31 juli. Först pä måndagen
den 2 augusti skedde dock
den första offentliga flyg
ningen.

Redan på den tiden var
medierna hårdflörtade och
till exempel Dagens Ny
heter skrev efter uppvis
ningen: ”Intrycket af upp
visningen var blandadt.

Forts nästa uppslag ...

När greve Henrik Ha-
milton, chef för arméns
flygavdelning och Sveriges
andre aviatör efter flygba
ronen Carl Cederström, i
en rapport till chefen för
Ing. 3 på hösten 1913 kon-

istaterade att
”Genom kårorder af

oden 15 maj 1913 anbefall-
cdes sammansättning af
IFälttelegrafkårens flygsko-
lla från och med den 19 maj
och förlädes skolan till
IMalmslätt i Östergötland.
('•••)

I stort sett är Malmslätt
ganska lämplig som flyg-
polats på grund af sin ut-
stträckning dock mest för ,
a tt slätten ligger något

nr 4 1995



Aeroplanet hade flugit; det
var obestridligt. Men lika
obestridligt var att dess
flykt mest påminde om en
skrämd hönas blyga för
sök.”

"Flygbaronen"

Friherre Carl Cederström,
”Flygbaronen”, föddes den
5 mars 1867. Han tog exa
men från lantmannaskolan
Alnarp, men jordbrukarli
vet tilltalade honom föga
och han emigrerade till
USA. Efter en tid kom han
hem till Stockholm igen
och slog sig efter hand på
bilaffärer. Han startade
1907 Bilbolaget i Stock
holm, som bland annat sål
de taxibilar.

Carl Cederström blev
vid den tiden också flygin
tresserad och bestämde sig
för att börja flyga. Han
reste till Frankrike och tog
i maj 1910 som förste
svensk flygcertifikat. När 
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han på försommaren reste
hem till Sverige igen hade
han en flygmaskin, en
Bleriot, med sig i bagaget.
Senare köpte Cederström
ytterligare en Bleriot, som
döptes till ”Nordstjeman”.
Med denna gjorde Ceder
ström 16-18 juni 1911
flyguppvisningar på den
gamla exercisheden Mal
men utanför Linköping.

Han bildade senare bo
laget Skandinaviska Aria
tik A.-B., för att sätta upp
en flygskola på Malmen.
Skolan överlevde dock ba
ra ungefar ett år, och 1913
såldes facilitetema på Mal
men 1913 till det då nybil
dade arméflyget. Faktum .
är att Cederströms första
hangar, svenskt flygs första
fasta ”bas”, låg innanför
dagens division FLYGTEK
NIKS verkstadsområde!
”Resten är historia” frestas
man ritsa till det hela, men
enkelt kan svenskt flygs -

: och FFV Aerotechs! - I
utveckling sammanfattas i
några få punkter:

armén och marinen ut
vecklade sina respektive
flygverksamheter obero
ende av varandra - flottan
med teknisk bas på
Galärvarvet i Stockholm -
men från den 1 juli 1926
sammanslogs verksamhe
terna till det nybildade
flygvapnet. På Malmen or
ganiseras den tekniska
verksamheten som Cent
rala Flygverkstäderna å
Malmen (CFM) för land
flygplan, och sjöflyget far
sitt när Centrala Flyg
verkstäderna i Västerås
(CFV) organiseras 1927.

1936 sker en genomgri
pande förändring av flyg
vapnets organisation. Hu
vuddelen av materiel- och
andra försörjningsfrågor
fördes över till den nybil
dade Kungliga Flygför
valtningen, KFF. Flygför
valtningen skulle vara fri
stående från flygvapnet,
men chefen för flygvapnet
skulle även vara chef över
flygförvaltningen.

Till flygförvaltningen 

hörde också försökscentra-
len på Malmen, som 1933
organiserats som Försöks-
avdelningen (Fa) inom
CVM, och som 1936 blev
en självständig enhet, För-
sökscentralen (Fc), inom
Flygförvaltningen. 1968
sammanslogs Kungliga
Flygförvaltningen och de
övriga försvarsgrensför-
valtningarna till en ny
myndighet: Försvarets ma
terielverk.

Tidigare hade

CVM och CVV

bl a byggt flygplan

Organisatoriskt ersattes de
dittills varande flygkårerna
av flygflottiljer och förban
den ökade också i antal;
från fyra till sju samt en
flygskola och två centrala
verkstäder. Tidigare hade
CVM och CW bland an
nat byggt flygplan, men nu
skulle de centrala verkstä

dernas uppgifter främst
vara reparations-, över
syns- och monteringsarbe
ten.

1942 beslutades sedan
om ytterligare en central
verkstad, som förlädes till
Arboga och som CVA in
vigdes i augusti 1945.

Livet gick sin gilla gång,
: även om verksamheten un

der krigsåren naturligtvis
expanderat kraftigt —
flygvapnet hade ju nästan
tiodubblats i fråga om an-

: tal krigsflygplan.
Efter hand förändrades

dock det rutinartade un-
■ derhållsarbetet på så sätt

att det blev mindre arbete
på hela flygplan och mer
arbete på från förbanden
inskickade komponenter,
till exempel apparater av
olika slag, instrument och
radioutrustning. En del av
verkstadsarbetena ersattes
av utvecklings- och till-
verkningsarbete och helt
nya verksamheter tillkom,

; till exempel radar- och ro
botunderhåll.



Under större delen av företagets existens har verksamheten
kretsat kring flygplan. Vid dåvarande Flygkompaniets Verk
städer å Malmen utvecklades den uppskattade "Tummelisan”
(se sid 1 längst ned). Vid Centrala Verkstäderna i Västerås
byggdes sjöflygplanet S 5 "Hansa" (se sid 3) och verksamheten
i Arboga inleddes med byggande och senare också underhåll av
jaktplanet J 22 (ovan till vänster).
Idag handlar det utöver traditionellt komponentunderhåll om
såväl antennmätplatser, till exempel AMPA i Arboga (till hö
ger), som utveckling av flygsäkerhetsmateriel, till exempel
flygstridsdräkten för JAS 39 (ovan). (Bilderna är hämtade ur
FFV Aerotechs fotoarkiv)

Vid slutet av 1960-talet
lämnade de centrala verk
städerna flygvapnet och
fördes över till Försvarets
Fabriksverk, FFV, som
först löd under försvarsde
partementet men som re
dan 1970 överfördes till
Industridepartementet
som Förenade Fabriks
verken. CW lades ner
1969 och 1976 ändrades
namnet för de kvarvarande
verkstäderna (samt den
1969/70 nyuppsatta Öster-
sundsverkstaden) till FFV
Underhåll.

"The rest is

history." Eller...?

Verksamheten fortsatte att
förändras, från traditio
nellt flygunderhåll till en
allt mer betonad teknisk i
konsultroll. Huvudkunden
var - och är - fortfarande
försvaret där flygvapnet
dominerar, men kund

strukturen förändras grad
vis så att såväl nya militära
som andra, civila kunder
ökar i betydelse.

1981 engagerade sig
FFV Underhåll i Industri
gruppen JAS för att till
sammans med Volvo
Flygmotor, LM Ericsson,
SRA och SAAB utveckla
flygvapnets nya stridsflyg
plan, JAS 39 Gripen.

Vid årsskiftet 1985/86
bytte vi namn till FFV
AeROTECH och en omfat
tande internationell ex
pansion började. Denna
slutade dock nästan lika
fort som den börjat och
när ”mamma” FFV 1991
först blev aktiebolag och
sedan köptes av CELSIUS
var FFV Aerotech AB
åter ett mycket nationellt
orienterat bolag.

Det har hänt en hel del
med företaget sedan ar
méns flygkompanis dagar. |

Men, som sagt, ”the rest
is history”...

Anders Annerfalk
Acrc«r®»wct nr 4 1995



Flygplan modifierar helikoptrar
åt den finska gränsbevakningen

/O 51 •Celsn

Carl Erik Johansson, chef for division Flygteknik, undertecknar avtalet med finska gränsbe
vakningen i närvaro av projektledaren vid avdelning Flygplan Håkan Gustavsson till vänster
och till höger Ingvar Carlsson från avdelningens försäljningsenhet.

Våra erfarenheter

från och vårt kun

nande om Flyg

vapnets räddnings

helikopter, HKP-

10, kommer nu väl

till pass.

Det säger Ingvar

Carlsson på avdel

ning Flygplans

försäljningsenhet.

— Vi har fatt en beställ
ning från den finska gräns
bevakningen på att modi
fiera deras SuperPumor.

Den civila luftfartsmyn
digheten i Finland kräver
att en Flight Data Recor-
der finns i alla civilregist-
rerade flygplan och heli
koptrar av en viss storlek.
Det har hittills ännu inte
funnits några sådana i
gränsbevakningens heli
koptrar. Men det skall det
bli ändring på nu, konsta
terar Ingvar Carlsson, och
fortsätter:

Flygdata
— Vi har fått en beställ
ning på att installera Flight
Data Recorder i samtliga
deras SuperPumor. Totalt
rör det sig om tre heli
koptrar. Det är FDR:n el
ler Flight Data Recorder
som registrerar alla flygda
ta vid en eventuellt felut

fall, en incident eller vid
ett haveri.

Avdelning Flygplan,
tillsammans med avdel
ning Försvarselektro-
NIK, kommer att ansvara
för inköp av samtliga in
gående apparater jämte in
tegration av systemet i he
likoptern.

— Det här jobbet kom
mer att beröra alla våra 

sektioner inom avdelning
en, berättar Ingvar.

Verifiering
— Vi kommer även att an
svara för att verifiering av
funktionen och certifiering
av systemet genomförs
gentemot den civila luft
fartsmyndigheten i Fin
land.

Den första helikoptern
kommer till avdelningen i
månadsskiftet oktober -
november och levereras
efter årsskiftet 1995/1996.
De resterande två heli
koptrarna kommer att i
modifieras under våren
1996. Inom avdelningen
kommer Håkan Gustavs
son att vara projektledare.

Det är ett mycket int
ressant uppdrag avdel- ■
ningen fått, understryker i
Ingvar Carlsson .

-— Det innebär att vi nu
kommer att jobba in oss
mot en ny kund där vi i
framtiden förhoppningsvis
kan göra flera affärer. Och
det gäller inte bara avdel
ning FLYGPLAN utan för
hoppningsvis kan det
komma även andra avdel
ningar till godo.

Nya jobb
, Förutom SuperPuman
i opererar gränsbevakning

en även Agusta-Bell 412
och Agusta-Bell 206 samt
även vissa flygplan.

— Redan nu vet vi att
de har ett modifieringsbe-
hov på både SuperPuma
och Agusta Bell 412, säger
Ingvar Carlsson avslut
ningsvis,

Lennart Bladh

Celsius fortsätter

den tidigare på

började renodling

en av koncern

strukturen genom

att nu sammanföra

verksamheten in-

om huvudområde

na försvarsindust

ri, IT-verksamhet

och övrig industri

ell verksamhet i

tre separata och

operativt självstän

diga underkoncer

ner. -
4l

Kockums, Bofors, FFV
Aerotech och Celsius-
Teci-I sammanförs i ett
nybildat bolag med nam
net Celsius Industrier
AB, med placering i
Stockholm.

VD och chef för den
nya koncernen blir Egon
Linderoth, för närvarande
chef för Bofors.

De i huvudsak civilt in
riktade IT-verksamheterna
är sedan tidigare samord
nade i Celsius Infor
mation System. Övriga

Eokker 100
premiär

I Arboga är bland annat
AV30 Elsystem underle
verantör till FFV Avio-
CoMP. Samarbetet har nu
utmynnat i att sektionen
fått beställning på en
Fokker 100-komponent.
Det handlar om reparation
av en så kallad emergency
power supply för nödljus i
kabinen. Ett första steg in
på en ny flygplantyp.
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s renodlar koncernstrukturen
verksamheter samordnas
inom Celsius Invest.

Olle Lund blir VD för
moderbolaget Celsius AB
och styrelseordförande i
de tre underkoncernerna.
Vid bolagsstämman den 16
maj föreslås Sten Wi-
kander till ny styrelseord
förande i Celsius AB.

Okad effektivitet
— Vi tar nu ytterligare ett
steg i arbetet med att re
nodla verksamheterna i
Celsius. Därmed vinner
vi flera fördelar. En när
mare samverkan mellan de
försvarsrelaterade verk
samheterna skapar förut

sättningar för ökad effekti
vitet inom i första hand
marknadsföring och FoU
(Forskning och Utveck
ling) och innebär dessut
om att vi på sikt kan kom
ma att uppnå betydande
rationaliseringsvinster, sä
ger Olle Lund i en kom
mentar.

Kraftsamling
— Genom att kraftsamla
våra resurser inom för
svarsområdet på mark
nadssidan, liksom inom
forskning och utveckling
kommer vi att ytterligare
stärka vår position. Vi är
dock samtidigt angelägna 

om att låta de starka före
tags- och produktnamnen
leva kvar på sina respektive
marknader inom ramen
för de fyra ingående före
tagsgrupperna Kockums,
Bofors, CelsiusTech
och FFV Aerotech.

— På en kärv marknad
och med allt mer hårdnan
de konkurrens, både i
Sverige och på exportsi
dan, är det bara företag
med kostnadseffektiva och
högteknologiska system
lösningar som har en
framtid, säger Egon
Linderoth, nyutnämnd
VD för Celsius Indust
rier AB.

— Jag menar att
Celsius Industrier blir
ett typexempel pä ett så
dant företag. Vi skall på ett
kraftfullt sätt ta tillvara alla
de möjligheter till effekti
vitetshöjning som finns
genom att utnyttja syner-
gieffekter, framför allt in
om områdena marknads
föring och utveckling.

Självständiga
— De i Celsius In
dustrier ingående företa
gen kommer även fram
gent att ha en betydande
självständighet och några
större organisatoriska eller
personella förändringar 

kan i dagsläget inte förut
ses, avslutar Egon Linde
roth.

FFV Aerotechs VD
Jan Eibom kommenterar
förändringarna inom CEL
SIUS på följande sätt:

— För FFV Aero
techs räkning är omorga
nisationen positiv då vi nu
får en tydlig roll i en ren
odlad industrikoncern där
jag också ser CELSIUS-
TECH som en naturlig
komponent. För CELSIUS-
KONCERNEN som helhet
bedömer jag att det här är
en klok väg att gå då man
nu tydliggör såväl organi
sation som affärsidé.

Hkp»j o "b "b
för AVJO

Flygteknisk akademi "besökte division Flygteknik

Division AviONIK har se
dan en tid odlat sina kon
takter med Finska Gräns
bevakningen.

Detta har nu utmynnat i
att sektion ELSYSTEM även
har fatt ett första uppdrag
därifrån. Det gällde repa
ration av en statisk inver-
ter till en av Finska gräns
bevakningens helikoptrar
av typen SuperPuma.

I slutet av mars fick division FLYGTEKNIK besök av en
grupp företrädare från Skandinaviens Flygtekniska Aka
demi (SFA).

Rektor för skolan, Lilian Ewe-Ericsson informerade
om skolans verksamhet och de olika utbildningsplanerna.

Tillsammans med rektor gjorde sedan de 16 eleverna
ett besök ute pä divisionen.

De kommer att vara klara med sin utbildning till våren
och får då en examen motsvarande mellaningenjörsexa-
men på högskolan.

Utbildningen ger examen inom fackavdelning, flygtek
nik, jetmotorteknik samt maskinteknik.
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och revisorerna konstate- |
rade också under en av ge
nomgångarna vid AviO
NIK, att ”bläcket knappt
hunnit torka” på sina stäl
len.

Sexmannatrupp
Flygteknik i Linköping
var först ut, och en vecka
senare stod AviONIK på
tur. Tågordningen var
densamma under hela re
visionen. Den tre till sex
man starka revisorstrup-
pen och divisionernas rep
resentanter inledde re
spektive vecka med en ge
mensam presentation på
ett första möte.

Därefter delade reviso
rerna upp sig på avdel
ningarna enligt en tidigare
överenskommen plan. Väl
på plats talade de om vad
de ville granska närmare,
och divisionens kvalitets-
folk fungerade som deras
ledsagare.

Glädjande brist
Sent varje eftermiddag

samlades revisorerna in- i
temt för att stämma av si
na iakttagelser och note- l
ringar. Dagen avslutades
med muntlig avrapporte
ring för divisionen.

Morgonen därpå börja
de med gemensamt möte.
De avvikelser revisorerna
funnit på respektive avdel
ning föregående dag sig- |
nerades. Och så fortsatte
schemat resten av vec
kan...

Sist i ordningen kom
företagets kvalitetsstab och
ledning som visade en
glädjande brist på avvikel
ser, påpekade Carl-Gustaf
Fogelberg vid det avslu
tande mötet.

Både rosor...
Revisorerna berömmer ett
grundligt ansvar och enga
gemang hos ledningen på
företags- och divisionsnivå
liksom hos medarbetare på
alla nivåer. Likaså den ge
nerellt goda kontrollen
över utbildning och inter
na revisioner. De uttryckte

narmare
CERTIFIKA
Visst hittade Det Norske Veritas, eller

DNV Certification, en rad avvikelser un

der sin åtta dagar långa revision vid FFV

Aerotech AB. Men Carl-Gustaf Fogel

berg och hans kolleger drog även positi

va slutsatser. Bland annat konstaterade

de en god kontroll och uppfattning inom

kvalitetsområdet, vilket borgar för en

god konsolidering och utveckling av kva

litetssystemet.

Anspänningen inför revi- något annat är nog inte
sionen har varit märkbar riktigt ärlig. Förberedel-
hela året. Den som påstår serna pågick in i det sista,

...företa
gets kvali

tetsstab och
ledning, vi

sade en
glädjande

brist på av
vikelser

DNV följer
upp i juni

Smygteknik ämne på
internationell konferens

Order på utveckling
av teststation

Strax före Aerogrammets
pressläggning meddelar
Ingemar Petersson, FFV
Aerotechs kvalitetschef,
att Det Norske Veritas
meddelat tider för uppfölj
ning.

DNV granskar att vi
vidtagit de korrigerande
åtgärderna vid besök den 7
juni i Arboga och den 8 ju
ni i Linköping.
B nr 4 1995

(Kockums) Smygteknik, plastteknik och YS2000 står i fo
kus för svensk marin teknik i samband med International
Maritime Defence exhibition & Conference 1995.

— Här samlas all världens expertis vad gäller marin
teknik, berättar John Nilsson, tekniker på KARLSKRONA-
VARVETS Marknadsstab.

— Speciellt intressant är de olika föredragen, betonar
John, som inte bara lyssnat utan också varit föredragshål
lare ett antal gånger.

Föredragshållare från Sverige och FMV är Magnus
Bergman, som kommer att belysa smygteknik och plast
teknik samt Smyge och YS2000.

Sektion FlyginstrumentSystem vid division AviONIK
har fatt beställning på vidareutveckling av manuell test
station ANPM för flygplan JA3 7.

Teststationen används för C-nivåunderhåll vid FFV
AEROTECH, berättar Stefan Bergkvist som jobbar på sek
tionen och är inblandad i uppdraget.

Den används för felsökning av intermittenta fel på an
passningsenhet motor - ANPM - som anpassar motorda
ta för registrering i RUF. Förkortningen står för
Registrering, Underhåll, Flygsäkerhet.

Den här ordern är värd drygt 1 miljon kronor, tilläg
ger Stefan.



”Avionik
fick bra be
tyg för
struktur och
uppbyggnad
av sitt kvali
tetssystem
och Flyg
teknik ut
märkte sig-
med god
styrning av
kvalitetssys
temet i
stort”

också sin uppskattning för
den assistans och det sam
arbete som har visats från
FFV AEROTECIIS ledning
och personal.

Avionik fick bra betyg
för struktur och uppbygg
nad av sitt kvalitetssystem
som gör det lättillgängligt
för användarna. Flyg
teknik utmärkte sig i po
sitiv bemärkelse med god
styrning av kvalitetssyste
met i stort.

... och ris
Bristerna då? Ja, på
Flygteknik fann man
brister i konstruktionsstyr-
ning av mindre uppdrag,
av programvara och i han
teringen av mätdon.

På Avionik noterades
flest avvikelser inom doku
mentstyrning och kon-
struktionsstyrning, fram
för allt av programvara.

I många fall handlar det
om små och onödiga bris
ter mot standardens eller
interna krav, men kanske
alltför många för att vi re
visorer skall vara helt nöj
da, sa Mats Ekström vid
avslutningen. Någon all

varlig avvikelse fann vi
dock inte.

Korrigeras
Divisionerna skall inom
två veckor efter revision
lämna in förslag på korri
gerande åtgärder, som
analyseras och accepteras
av DNV. Åtgärderna skall
genomföras 12-13 arbets
veckor efter revisionen.
Vid ett kommande upp
följningsbesök granskar
sedan DNV att detta är
gjort. När allt är tillfreds
ställande och godkänt
kommer DNV att rekom
mendera certifiering.

Revisionen har gett im
pulser till många förbätt-
ringspunkter i vårt kvali
tetssystem, säger FFV
Aeroteciis kvalitetschef
Ingemar Pettersson.

— Återstår närmast en
kraftinsats för att fullfölja
vårt åtagande att senast in
om de stipulerade tolv ar
betsveckorna vidta beslu
tade åtgärder, så att avvi
kelserna kan stängas av
DNV.

Anne Allard

Nyheter
inom AX

Nyttt på Teknisk Support
är attt Irene Hallin AX 10,
tftt 1355, förutom order
uch oofferthantering får an
svar för centralexpeditio-
nejL Gun Billström AX19,
tfri l^O, blir arkivansvarig
ino>ni Avionik. Catarina
Qslluind Julie AX04, tfn
190^,, tar han om inark-
naJsuimdersökningar och
tria;kmadsplanering.

Nya tekniker och nya
teknikrapporter

Sex unga tekniker får varje år till uppgift att under flygut
ställningen, i London alternativt Paris, bevaka sitt teknik
område.

Vid årets utställning i mitten av juni på Le Bourget
utanför Paris deltar från FLYGTEKNIK Anders Gustafson
FE27, Mikael Karlsson FA25 och Rikard Larsson FF82.
Från Avionik deltar Anna-Lena Oscarsson AF86, Krister
Bjursten AR34 och Örjan Nilsson AS60.

Liksom fjolårets deltagare - av vilka Henrik Pettersson
som siste man presenterar sin rapport i detta nummer —
kommer även årets utvalda tekniker att tids nog samman
fatta sina iakttagelser i Aerogrammet.

U3
Ledningssystem
för stridsvagn
Avdelning FÖR-

SVARSELEKTRONIK

deltar i installa

tion av lednings

system i IKV91.

Utgångspunkt är

ledningssystemet

IFIS, som skall

sitta i arméns nya

stridsvagn, Leo

pard 2 Improved.

U3 står för Upphandling
av Utrustning och Utvär
dering av ledningssyste
men i Stridsvagn Ny, el
ler stridsvagn 122 som
den nya Leoparden kom
mer att betecknas.

Det är CELSIUSTECH
som har fått uppdraget
från Försvarets Ma
terielverk att leverera
U3.

Medleverantörer
Vi är en av medleveran-
törerna, berättar pro
jektledaren Tommy An
dersson på försäljnings
enheten Hd avdelning
Försvarselektronik.

— Förutom FE är två
tyska företag medleve
rantörer till CELSIUS-
TECH; Atlas Elektronik,
som levererar presenta-
tionsenheter förare och
vagnschef samt IBP
Pietzsch som levererar
applikationsprogramvara
för ledningssystemet.

U3 skall användas för
två ändamål; att utveckla
ledningsmetoder och att
verifiera Stridsvagn Ny
ledningssystem på plu-
tons-och kompaninivå
och bestär av en kombi
nerad Bas/Motstation för
simulering av nättrafik
och registrering, IKV ut

rustning och utbildnings-
station. Avdelningens
åtagande omfattar ut
veckling, tillverkning och
installationsarbete av fy ra
stycken IKV utrustningar

Flera uppgifter
Tommyr Andersson igen:

— Det är flera uppgif
ter som skall lösas. ska
utveckla program- och
maskinvara för att hante
ra kommunikation mel
lan vagnchefens och föra
rens presentationsenhe-
ter och även mot i vag
nen erforderliga gräns
snitt.

Vi skall ta fram erfor
derlig elektronikutrust
ning. Vi kompletterar
vagnschefens presenta
tionsenhet med ett fönk-
tionstangentbord och ut
vecklar programvaran för
förarens ALMI. man-ma-
skin-interface. Nyfram
tagna enheter installeras i
IKV91, hos FFV i
Linköping.

U3 baseras på den
programvara som tagits
fram av IBP Pietzsch för
stridsvagn 122 lednings
system, berättar Tommy
Andersson. Därför kom
mer U3 att ha samma
funktionalitet som IFIS.
vilket är en stor fördel för
FMV , eftersom L'3 och
det ”skarpa” ledningssys
temet IFIS kommer att
vara mycket lika.

Samarbete
Tommy ser mycket posi
tivt på att Forsvars-
ELEKTRONIK har fatt
denna beställning.

— Det gör att vi bred
dar vårt kunnande och att
vi vidgar vart kontaktnät
inom armén, påpekar
han.

— Sist men inte minst
så etablerar vi ett djupare
samarbete inom koncer
nen.

De första leveranserna
kommer att ske vid års
skiftet 1995 - 1996.



RAPPORT FRAN FARNBOROUGH:

Moderna luftförsörjningssystem
Vad är ett luftförsörjningsystem? De

flesta av oss kopplar nog ihop detta sys

tem med något som liknar den ventila

tionsanläggning som finns i våra person

bilar.

Sanningen är långt därifrån. I ett mo

dernt stridsflygplan är det ett av flera

viktiga gnmdsystem som krävs för att

flygplanet skall kunna klara sina operati

va uppgifter. På Famborough -94 fanns

alla större tillverkare på plats med sina

nyheter.

För att fa ett begrepp om
vad ett luftförsörjningsys
tem egentligen är så måste
man ta en titt på vilka upp
gifter som det förväntas
utföra.

Grunduppgiften är att
förse såväl piloten som in
gående elektroniksystem
med tryckhållning och kyl-
ning, men det finns även
sekundära uppgifter såsom
tryckhållning av andra del
system och avisning av
flygplanskroppen.

Det är också extremt
viktigt att komma ihåg att
ett luftförsörjningsystem
inte är någon hyllvara utan
konstrueras specifikt för
varje flygplanstyp.

Flygplanspåverkan
Hur mycket påverkan har
då systemet på ett flyg- I
plans prestanda ?

Frågan kan verka lustig,
men påverkan är faktiskt
ganska stor då den luft
som används i systemet
tappas av ifrån flygplanets
jetmotor(er). Ett bra ex
empel hittar vi om vi tittar
på McDonald Douglas
DC-10. Den största kon
kurrenten är Boeings 747
som, när den presentera
des, kunde flyga sträckan
London-Hongkong non- ■
stop utan mellanlandning
för tankning. Detta kunde 
J Q nr 4 1995

inte DC-10 åstadkomma
med det luftförsörjnings
system som ursprungligen
fanns. Följden blev att fle
ra flygoperatörer började
snegla på att byta sina DC-
10 mot Boeing 747.
McDonald Douglas satte
sig då ned vid ritbordet
och kom på den geniala
idén att man kunde åter-
cirkulera en viss mängd av
luften i kabinen och där
med minska avtappningen
ifrån flygplanets motorer.

Detta gjorde att bräns
leförbrukningen sjönk så
mycket att man nu klarar
sträckan London-Hong
kong utan mellanlandning.

Optimering
Optimering genom minsk
ning av luftmängden har
alltså direkt påverkan på
ett flygplans bränsleför
brukning och på tillgäng
lig dragkraft. För att åstad
komma denna optimering
presenterade ett flertal till
verkare på mässan, typ
Allied-Signal US och Hy-
matic Engineering UK,
införandet av kraftfulla da
torer i sina system för att
aktivt kunna styra dem.
Traditionellt har man till
låtit en för stor avtappning
då det inte har funnits
möjlighet att tillräckligt
bra styra detta förlopp.

Med Henrik Peterssons rapport avslutar vi teknikreportagen från 1994 års flygutstållning i
Famborough.

Genom införandet av da
torer kan man via kommu
nikation med resten av
flygplanet optimera av
tappning med hänsyn till
behov och flygfall.

Nyheter
För att kunna erhålla en
stabil och användbar nivå
på den avtappade luften 

ifrån jetmotorn, finns det
en ventil som kallas tryck-,
reducer- och avstäng-
ningsventil alldeles intill
avtappningen. Denna ven
til tvingas i moderna
stridsflygplan reducera ett
tryck av cirka 4000 kPa
med en temperatur av ca
600°C ned till 500 kPa.
Den höga temperaturen 

tillsammans med det höga
trycket och det höga luft
flödet gör att man ställer
extrema mekaniska krav på
denna ventil.

På Famborough pre
senterade ett flertal tillver
kare nya konstruktionsma
terial, men det mest slåen
de var ändå att det bland
alla tillverkare bara fanns



två konstruktionskoncept.
Man satsar alltså all sin I
kraft på att genom mate
rialutvecklingen förbättra
prestanda och vikt på re
dan befintliga ventilkon
cept framför utveckling av
nya.

Underhållstng
Hjärtat i ett luftsystem kan
sägas vara kylturbinen.
Genom en expansion av
luften åstadkommer den
en temperatursänkning på
ca 110°C. Denna apparat
har varit och är väldigt un-
derhållstung, då den tradi
tionellt sett har varit en
kullagrad turbin. På årets
mässa presenterades ett
nytt koncept för stridsflyg
plan där man använder sig
av luftlagring istället för
kullagring. Detta koncept
har använts en tid för civila
flygplan, där man har kun
nat höja driftidsintervallet
mellan översyn ifrån nor
mala 1000 flygtimmar till
över 100 000 flygtimmar !
En annan fördel är att des
sa turbiner alstrar mycket
mindre ljud, vilket är
mycket viktigt i stridsflyg
plan, då de annars för pilo
ten kan dölja till exempel
stallningstendenser.

VILL DU HYRA EN STUGA I
HÄRJEDALSFJÄLLEN UNDER

SOMMAREN ELLER HÖSTEN 1995?
Alla anställda inom CELSIUS INVEST-, FFV AEROTECH- och TELUBGRUPPERNA är välkomna att vara med i utlottning-
en av de stugveckor i Härjedalsfjällen som finns tillgängliga under veckorna 27-30, 33 och 35-38, totalt 23 stugveckor,
med följande fördelning:

Fjällbyn 1 stuga v28 (8-15 juli) Fjällsätern 1 stuga v 27 (1-8 juli)
4 stugor v 29 (15-22 juli) 2 stugor v 29 (15-22 juli)
2 stugor v 30 (22-29 juli) 1 stuga v 30 (22-29 juli)
4 stugor v 36 (2-9 sept) 1 stuga v33 (12-19 aug)
2 stugor v 37 (9-16 sept) 1 stuga v 35 (26 aug-2 sept)

1 stuga v 36 (2-9 sept)
Fjällvattnet 2 stugor v 28 (8-15 juli) 1 stuga v38 (16-23 sept)

Fjällbyn i Tännäs omges av höga bergstoppar. Här finns rösade leder och lämpliga fiskevatten. Fjällbyn passar
bra för barnfamiljer eftersom här finns många aktiviteter. Stugorna i Fjällbyn är på 48 m; fördelade pä kök, storstuga,
två sovrum samt toalettrum med dusch och solaltan. Sovplatser finns för 6 personer.

Fjällsätern som ligger i en solig sydsluttning mitt i Tänndalen erbjuder härlig vandringsterräng samt miltals med
rösade leder. Stugorna i Fjällsätern är på 70 m; fördelade på kök, storstuga, tre sovrum, hall toalettrum med dusch och
bastu, förråd och stor solaltan. Sovplatser finns för 8 personer.

Fjällvattnet i Tännäs erbjuder vandringsleder, fiskevatten runt knuten och nära till mängder av andra aktiviteter.
Husen är belägna 750 meter över havet, gränsar till Rogens naturreservat och ligger i strandkanten vid sjön Vattnan.
Stugorna i Fjällvattnet är på 56 nr fördelade på kök, storstuga, två sovrum, hall och toalettrum med dusch. Sovplatser
finns för 6 personer.

Boendet sker i självhushåll där gästerna ansvarar för lakan, handdukar och slutstädning. Stugorna disponeras frän kl
15.00 ankomstdagen och utflyttning sker senast kl 11.00 nästkommande lördag.

Du deltar i utlottningen genom att skicka in nedanstående talong (avskrift/kopia). Endast en talong per anställd
godtas, men du kan självklart söka flera veckor på samma talong. Hyran för en stugvecka är 1.000 kr. Stugorna lottas ut
snarast möjligt efter ansökningstidens utgång den 15 maj och omedelbart därefter sänds besked till alla sökanden.

Har Du frågor angående stugveckorna ring Anne Thysell, Celsius Invest AB, tel 016-15 50 54.

Nya militära projekt
Hur klarar sig då vårt
svenska JAS39 i jämförel
sen med franska Rafale,
europeiska Eurofighter
och andra utländska pro
jekt?

JAS39 Gripen ligger
faktiskt på framkant när
det gäller luftförsörjnings
system. Tack vare eller på
grund av att det är ett litet
enmotorkoncept, har man
tvingats opdmera sitt sys
tem redan från konstruk-
tionsstadiet vad gäller vikt
och prestanda.

Man har också försökt
göra systemet så under-
hållsfritt och lätt att felsö
ka som möjligt genom att
integrera en självtestfunk-
tion. Den enda punkt som
inte lever upp till högsta
modernitet är kylturbinen
där man hållit fast vid det
underhållskrävande kulla- ;
geralternativet.

Teknikrapportör:
Henrik Petersson

Ja, jag vill vara med i utlottningen av stugveckor under veckorna 27-30, 33 och 35-38:

Namn:

Bostadsadr:  Postadr:

Anställd vid bolag: Tel arbetet:

Önskad vecka:

Talongen sänds till Celsius Invest AB, Box 519, 631 07 ESKILSTUNA,
SENAST DEN 15 MAJ 1995. Märk kuvertet "Fjällstuga".

En rysk stridsvagn på antennmätplatsen i Arboga

I februari sågs en rysk
stridsvagn i Arboga. En
MT-LB från tidigare Öst
tyskland inköpt av armén.
Den svenska beteckning
en är PBV 401, och detta
exemplar finns på Infan-
teristridsskolan i Borens-
berg.

Lars Davidsson på sek
tion Antenner och
VÅGUTBREDNING och en

av de som jobbade med
antenntnätningar på vag
nen berättar:

— Vi kontrollerade
antennfunktionema på
den ryska radioutrust
ningen för att avgöra om
den kan användas mot be-
findig svensk utrustning.

Och vad blev svaret?
Det blev ett, mja - i nöd
fall. (Foto: AF13)
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De jobbar med ett nytt hjälmsystem

NYA FÖRUTSÄTTNINGAR
MINIMALA FÖRÄNDRINGAR
Nästan som cyberspace är min tanke,

när Bengt Parkedal berättar om den

hjälmprototyp som en projektgrupp in

om FFV Aerotech just nu jobbar med.

I cyberspace kan man med en hjälm

förflytta sig själv in i en artificiell värld.

Någonting ditåt blir det också med detta

nya hjälmsystem. Det skall flytta flygfö

rarens viktigaste data för anfall från sik-

tesindikatom, SI, till hjälmvisiret. All

nödvändig information finns där obero

ende av pilotens huvudrörelser.

FFV Aerotech fick be
ställningen sent förra året
och startade projektet offi
ciellt med ett möte i slutet
av februari.

— Detta blir i praktiken
en uppgradering av flyg
vapnets ordinarie hjälm
system, även det tillverkat
av FFV Aerotech, säger
Bengt Parkedal på Robot
som leder projektet. Men
det finns många praktiska,
ekonomiska och säkerhets-
mässiga aspekter för oss att
ta hänsyn till.

Hans och hela projekt
gruppens förhoppning är
att systemet blir så bra att
det inkluderas både i mod
paket D för JA37 och i JAS
39 Gripen.

Enögd bild
Enkelt uttryckt använder
man optronik och optik
integrerad i hjälmens
framkant för att belysa vi
siret, som i sin tur reflekte
rar ljuset till pilotens hög
ra öga.

Vad är det för informa
tion piloten kommer att få
På sitt visir? Enligt Bengt
rör det sig om riktmärke
Och invisningspilar för ut
pekning av radarmål.
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Dessutom presenteras va
penval samt inre och yttre
skjutgränser. Egentligen
handlar det om all infor
mation som är nödvändig
för taktiska uppdrag.

Föraren vinner framför
allt tid. Visserligen bara i
storleksordningen sekun
der, men tillräckligt för att
kunna avgöra en luftstrid.

Helsvenskt
Många av de tekniska lös
ningarna är unika för
svenska förhållanden. Till
exempel dubbla visir, där
det inre har spegelfunk
tion och ändå är transpa
rent. Kombinationen av
dubbelvisir har en säker
hetsfunktion helt anpassad
till svenska flygvapnet. Vår
specifika natur med vid
sträckta vattenområden
ökar risken för fagelkolli-
sioner, och visiret fungerar
både som sol- och kolli-
sionsskydd.

Informationen i visiret
styrs från centraldatorn
som via positioneringssy-
temet håller reda på andra
flygplan i omgivningen,
pilotens eget läge, vart han
tittar och så vidare.

— I samarbete med

Bortsett frän Peter Jonsson, konstruktör pä Flygplan, samlades hela projektgruppen till upp
ta ktsmöte i februari. Fr v Peter Edman frän Tillverkning och den som sätter sätter ihop hjäl
men. Vice projektledare Nicklas Friberg och projektledaren Bengt Parkedal frän Robot. Rikard
Larsson konstruktör på Flygplan som ansvarar för mek- och elinstallationer för anpassning till
flygplan. Leif Ek tidigare FFV-are numera Optronic Consult i Stockholm kan hantera fotoner
och optikdelen är hans område. Jan Ericsson konstruktör pä Flygplan svarar för anpassningen i
gränssnittet mot flygplanet. Rolf Jonasson från Tillverkning delar ansvaret med Peter Edman.
Slutligen Olle Nystrand, kollega till Leif Ek på Optronic Consult och konstruktören bakom op-
tiksystemet samt ansvarig för optikmekaniken. Foto: Anne Allard

Saab har vår konsult och
pilot Anders Borgvall tagit
fram systemets manövre-
ringsfunktion. Saab skriver
även programvaran för
CD 107 som styr funktio
nen.

Minimal ändring
Den utrustning som kän
ner av pilotens huvudläge, 

alltså hjälmtrackersyste-
met, finns färdig att köpa
på marknaden.

Ett mål är att modifie
ringarna görs på så sätt att
förändringar i jämförelse
med nuvarande hjälm-

' system blir så små som
möjligt. Man måste tänka
på att hålla räddnings-
systemet intakt. Tyngd

punkten får inte förskjutas,
och hjälmvikten får inte
öka mer än cirka ett hekto.

Arbetet till och med
framtagning av en tunge-
rande prototyp skall vara
klart till semestern. In
kluderar man flygutP1^,
ningen, ligger målet vt
årsskiftet. ,,Anne AHard


